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El cap de Govern, Xavier Espot, va 
admetre aquest dimarts que el re-
ferèndum sobre l’Acord d’associ-
ació amb la Unió Europea podria 
endarrerir-se i no celebrar-se fins 
a finals del 2024. «La revisió del 
text està en mans del Consell de 
la UE, que representa els Estats 
Membres, i és qui ha de validar 
per unanimitat el contingut jurí-
dic de l’Acord, incloent si es trac-
ta d’un acord mixt o no», va in-
dicar Espot, afegint que hi hau-
ria la possibilitat de renegociar 
el text en cas de rebre negatives 

El mandatari manifesta que es podria renegociar el text en cas de rebre negatives per part d’Europa
consell general

El cap de Govern, Xavier Espot, durant la sessió de control de dijous passat al Consell General. 

el periòdic
EsCalDEs-EnGorDany

per part d’Europa: «Aquest pro-
cés pot allargar-se fins al març, i 
en cas que es proposin modifica-
cions, hauríem de reobrir les ne-
gociacions, la qual cosa retarda-
ria encara més el referèndum», 
va manifestar.

D’aquesta manera, el manda-
tari va insistir en la complexitat 
de l’Acord d’associació, conside-
rat un dels més ambiciosos que 
la Unió Europea ha signat mai. A 
més, va defensar la importància 
de donar al procés el temps neces-
sari: «Portem nou anys negociant; 
no vindrà de sis mesos més. Neces-
sitem un text definitiu abans de 
consultar la ciutadania. De poc 

serviria preguntar per una cosa 
que encara pot ser modificada».

El cap de Govern va destacar 
que, un cop aprovat el text, cal-
dran cinc o sis mesos addicio-
nals per organitzar la consulta 
perquè l’Executiu contempla fer 
una altra campanya per donar a 
conèixer el text pel qual votaran 
a favor o en contra. «És essencial 
una campanya informativa que 
expliqui el contingut de l’Acord 
tant als que el defensen com als 
detractors», va explicar.

Aquestes declaracions arriben 
després de la reunió d’aquest di-
lluns entre representants del 
Govern i la Comissió Europea. 
La revisió del text per part de 
Brussel·les podria endarrerir la 
convocatòria del referèndum, 
tot i que Espot va remarcar que 
aquest retard no depèn del Go-
vern andorrà: «La Comissió Eu-
ropea manté que aquests són els 
tempos normals per un Acord 
d’aquesta envergadura.»

Tanmateix, Espot va carregar 
durament contra els detractors 
del text, especialment contra An-
dorra Endavant i Concòrdia, acu-
sant-los de manca de propostes al-
ternatives: «Van demanar expli-
cacions en una sessió de control 
amb més de 150 preguntes, però 
no han estat capaços d’aportar 
substància ni de respondre con-
venientment quan els he traslla-
dat qüestions clares», va retreure, 
mantenint la critica a la manca 
de propostes alternatives al text 
per part de l’oposició durant la 
mateixa sessió. .

Espot cedeix: sense referèndum 
possiblement fins a finals de 2025

convocatòria a lEs urnEs

acord d’associació amb la Unió Europea
tema del dia

Xavier espot

«Portem nou anys 
negociant, no vindrà de sis 
mesos més. necessitem 
un text definitiu abans de 
la consulta ciutadana»

cap dE govErn
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Aquest dilluns passat vaig 
assistir a la inauguració de 
l’exposició ‘Vivian Maier’. 
L’autoretrat i el seu doble 
a la Sala d’Exposicions del 
Govern. L’exposició està 
formada per gairebé un 
centenar de fotografies de-
dicades majoritàriament 
als autoretrats de la prota-
gonista que ens permeten 
explorar el seu món únic i 
la seva introspecció artísti-
ca. Vivian Maier feia a tra-
vés dels seus autoretrats 
una recerca desesperada 
de la seva identitat. Així, 
va immortalitzar reflexos 
de la cara en un mirall, o 
en una regressió infinita, 
o va fotografiar la seva om-
bra estenent-se a terra, o el 
contorn de la seva figura. 
Cadascun dels seus autore-
trats constitueix una afir-

La demanda del Cos de 
Banders per obtenir més 
recursos i millorar els sa-
laris dels agents posa so-
bre la taula un altre tema 
urgent: la baixa represen-
tació femenina en aquest 
cos, amb només tres do-
nes. Aquesta realitat evi-

Es queda curta la feina per 
garantir la igualtat laboral

La finestra

Oberta

EDITORIAL

fabiola

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

dencia que les instituci-
ons encara no estan fent 
prou per fomentar la 
igualtat d’oportunitats 
en sectors tradicional-
ment masculinitzats. És 
imprescindible que les 
institucions, des de Go-
vern fins a entitats públi-

nal ha de ser proactiu: si 
volem una societat justa 
i representativa, cal que 
les dones trobin referents 
i espais per demostrar el 
seu potencial. Només així 
podrem construir equips 
diversos que reflecteixin 
la realitat social. 

sOfia masegOsa

jectes i piles enormes de di-
aris. Amb el mateix afany 
amb què mantenia en se-
cret qualsevol dada sobre 
la seva vida, amagava la se-
va passió per la fotografia. 
Perquè Vivian Maier por-
tava sempre que no esta-
va fent la seva feina com a 
mainadera i, de vegades, 
fins i tot, mentre estava 
cuidant els nens, una cà-
mera Rolleyflex penjada 
del coll. El més important 
a l’obra de Maier és la seva 
obsessió per fotografiar. 
Sortia a fer llargues passe-
jades i retratava vianants, 
objectes, edificis, carrers, 
un detall, una actitud... .

Professora, investiga-
dora i traductora

mació de la seva presèn-
cia en aquest lloc en parti-
cular, en aquest moment 
particular. Realment, crec 
que val la pena de veure-
la; però el temps, havia 
començat a ploure, no va 
acompanyar i no hi havia 
gaire gent. Una llàstima! 
Maier va néixer el 1926 a 
Nova York, encara que va 
viure a França el primer 
període de la seva vida. El 
1951, amb 25 anys, torna 
als Estats Units i comença 
a treballar de cuidadora i 
mainadera per a famílies 
de classe mitjana-alta. Ma-
ier vivia sumida en un mu-
tisme total. Era reservada 
i hermètica. No se’l conei-
xia ni família ni amics. El 
seu tancament es combi-
nava amb una pulsió per 
acumular tota mena d’ob-

opció professional. Una 
situació que implica im-
plementar campanyes 
que visibilitzin les dones 
banders, garantir condi-
cions laborals inclusives i 
proporcionar programes 
de formació i suport espe-
cífic. El treball institucio-

Vivian Maier

ques i privades, assumei-
xin un paper actiu en la 
promoció de la diversi-
tat de gènere. No n’hi ha 
prou amb deixar les por-
tes obertes; cal eliminar 
els obstacles estructurals 
que impedeixen que més 
dones considerin aquesta 
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Un Elevator Pitch (o ‘dis-
curs d’ascensor’) és una 
breu presentació que 
cerca comunicar una 
idea, projecte, producte 
o servei de manera clara 
i convincent. El nom pro-
vé de la idea que aques-
ta presentació hauria de 
ser prou breu per ser ex-
posada durant un curt 
viatge en ascensor, típi-
cament de 30 a 60-90 se-
gons. Aquest format és 
ideal per captar l’aten-
ció d’inversors, socis co-
mercials, clients o qual-
sevol persona que pugui 
estar interessada en la 
nostra proposta.

El seu objectiu prin-
cipal és iniciar una con-
versa que ens pugui por-
tar a una relació profes-
sional més profunda, i 
és especialment útil en 
una àmplia varietat de 
persones i situacions, 
entre elles:

- Presentacions davant 
d’inversors: Per captar 
l’atenció de financers 

Què és un ‘Elevator Pitch’?
LA TRIBUNA

clàuDia

cOrnella

i assegurar-nos el valor 
del vostre projecte o ne-
goci.

- Networking: En es-
deveniments professio-
nals on conèixer noves 
persones pot obrir por-
tes.

- Entrevistes de treball: 
Com una manera de pre-
sentar-nos i destacar les 
nostres habilitats.

- Vendes: Per presen-
tar un producte o servei 
a potencials clients.

-  Emprenedors: Per 
buscar finançament o 
suport per a les idees de 
negoci.

- Estudiants: Per im-
pressionar futurs ocu-
padors o col·laboradors 
en projectes acadèmics.

Així, els principals be-
neficis d’un Elevator Pitch 
són:

- Claredat: Ajuda a de-
finir i articular clara-
ment què és el que ofe-
rim i quin n’és el valor.

- Impacte: Si es fa cor-
rectament, deixa una 
forta impressió i aug-
menta l’interès en allò 
què oferim.

- Eficiència: Permet 
comunicar l’essència 

d’una idea sense per-
dre temps, una habilitat 
inestimable en contex-
tos professionals accele-
rats.

- Adaptabilitat: Modi-
ficar el nostre Pitch per a 
diferents audiències, el 
converteix en una eina 
flexible.

- Confiança: Practicar 
el nostre Elevator Pitch 
millora les nostres habi-
litats de comunicació i 
augmenta la nostra con-
fiança en presentar ide-
es.

Alguns consells per 
preparar el nostre Eleva-
tor Pitch:

1) Identificar el nostre 
objectiu: Preguntar-nos 
què volem assolir amb 
el nostre Elevator Pitch. 
Buscar finançament? In-
tentar aconseguir una 
feina? Això guiarà el 
contingut de la nostra 
presentació.

2) Crear una estructu-
ra clara:

- Introducció: Comen-
çar amb una presenta-
ció breu. El nostre nom, 
el nom de la nostra em-
presa (si s’aplica) i una 
frase o pregunta que 

capti l’atenció.
- Problema: Explicar 

breument el problema 
que el nostre producte o 
servei resol. Això ajuda 
a connectar emocional-
ment amb la nostra au-
diència.

- Solució: Presentar la 
nostra solució de mane-
ra clara i concisa. Desta-
car què ens fa diferents 
de la competència.

- Beneficis: Enfocar en 
els beneficis que la nos-
tra solució aporta, no 
només en les caracterís-
tiques.

- Crida a l’acció: Aca-
bar amb una sol·licitació 
clara. Pot ser una reu-
nió, un seguiment per 
correu electrònic o una 
conversa.

3) Ser concís i clar: 
Mantenir el nostre pitch 
entre 30 i 60-90 segons. 
Practicar fins que pu-
guem  presentar la nos-
tra informació sense 
embuts ni divagacions.

4) Practicar: Fes assa-
jos amb amics, familiars 
o col·legues. Buscar la se-
va retroalimentació per 
ajustar i millorar la nos-
tra presentació.

5) Adaptar-nos a la 
nostra audiència: Canvi-
ar algunes parts del nos-
tre Pitch depenent de qui 
l’hi presentem. Conèi-
xer la nostra audiència 
ens ajudarà a personalit-
zar el nostre missatge.

6) Autenticitat: Ser no-
saltres mateixos i mos-
trar la nostra personali-
tat perquè els altres con-
nectin amb nosaltres.

Un Elevator Pitch és una 
eina poderosa per pre-
sentar-nos en un món 
professional cada cop 
més ràpid i competitiu. 
Ens permet comunicar 
el nostre valor de ma-
nera clara, efectiva i ge-
nerar interès en les ide-
es, projectes o produc-
tes en qüestió de segons. 
Preparar un bon Elevator 
Pitch és una inversió va-
luosa que pot obrir mol-
tes portes a la nostra car-
rera professional. Amb 
pràctica i amb una es-
tructura clara, qualse-
vol persona pot apren-
dre a dominar aquesta 
habilitat.

T’animes? 
Fundadora de clàudia 
cornella leadership
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debat de La tauLa d’eL Periòdic

ara és hora d’obrir un nou de-
bat: quin model de país volem i 
podem assolir, més enllà de l’aa 
ad-eu que queda en via morta. 

Aquest dilluns, els negocia-
dors andorrans de l’Acord d’as-
sociació Andorra-UE (AA ad-UE) 
es van reunir a Brussel·les amb 
l’equip negociador de la Comis-
sió. En aquesta reunió s’ha con-
firmat que l’AA ad-EU ha posat 
Andorra davant d’una cruïlla 
de vies mortes. 

El procés de «tancament» del 
text  de l’AA ad-UE i la seva rati-
ficació poden anar per a llarg, 
molt llarg. Es pot dir que l’AA 
ad-UE està en via morta; de fet, 
portaria set mesos esperant en 
aquesta via morta - des del 26 
d’abril, data en la qual la CE 
va publicar el text dels negoci-

És hora de parlar de model de país al 
marge de l’Acord d’associació

La TauLa d’ EL PEriòdic
escalDes-engorDany

el periòdic

adors per a la seva revisió per 
part dels 27 -.

Andorra necessita un nou 
model, un nou full de ruta, una 
nova estratègia de país més en-
llà de la línia de pensament 
únic de l’AA ad-UE.

Andorra necessita obrir el de-
bat de models de país que vagin 
més enllà del AA ad-UE. De fet, 
els debats sobre l’AA ad-UE dei-
xen de tenir sentit, atès el llarg 
calendari que tindria la seva ra-
tificació.

El full de ruta del nostre equip 
negociador es va fonamentar 
en tres malentesos: 
- No tenir en compte el llarg 

procés de validació que reque-
reix el text dels negociadors 
fins que la UE «tanqui» el text 
(12-24 mesos).
- No tenir  en compte que 
l’Acord d’associació amb to-
ta probabilitat serà considerat 
mixt i requerirà la validació de 
tots i cadascun dels parlaments 
del 27 Estats membres (10-15 
anys) per a la seva ratificació. 
- No tenir en compte la Cons-
titució i que el Consell Gene-
ral ha de votar per majoria la 
convocatòria d’un referèndum 
abans de demanar als Coprín-
ceps que el convoquin - un pro-
cés que pot trigar més d’un any, 

atès que, a Andorra, no tenim el 
marc jurídic per convocar, exe-
cutar i aplicar un referèndum 
vinculant -.

Aquests tres malentesos ex-
pliquen per què avui estem en 
una via morta. Andorra ha d’es-
perar. Mentre esperem podem 
passar el temps acusant-nos els 
uns als altres del per què Andor-
ra continua amb un model eco-
nòmic que no pot sostenir un 
model social equilibrat i just.  
O, alternativament, podem dei-
xar de costat el pensament únic 
que gira al voltant de l’AA ad-UE 
- un pensament únic que sols 
permet debatre sobre si s’està a 
favor o en contra del AA ad-UE - . 
És a dir, que passem a ser proac-
tius i que obrim el debat de com 
millorar el model econòmic-so-
cial-mediambiental, en un es-

Passa a la pàgina següent

ara és hora d’obrir un nou debat: quin 
model de país volem i podem assolir, més 
enllà de l’acord que queda en via morta
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el periòdic

cenari en el qual segur que du-
rant anys no tindrem AA ad-UE.

Andorra pot agafar una posi-
ció que fins ara ningú ha plan-
tejat per què s’havia negat l’ac-
tual escenari de via morta. An-
dorra passa a estar en un nou 
escenari d’impasse, de cul de 
sac, de forma que podem/hem 
de dir a Brussel·les: 
-  Que entenem que la ratifica-
ció de l’AA ad-UE va per a llarg 
perquè requereix que els 27 Es-
tats membres validin/revisin/
corregeixin/modifiquin el text 
que han escrit els negociadors, 
i cal esperar que els 27 confir-
min si l’Acord és mixt o no ho 
és (que ho és). Un procés que pot 
trigar 12-24 mesos i que va co-
mençar fa 7 mesos.
- Que entenem  que si es con-
firma que l’AA ad-UE és mixt, la 
ratificació d’un acord mixt pot 
trigar entre 10 i 15 anys.
- Que, com ja ha dit el cap de 
Govern, durant el procés de ra-
tificació que pot durar 10-15 
anys, Andorra no pot fer una 
aplicació provisional atès que 
implicaria introduir totes les 
directives al nostre ordena-
ment sense cap garantia de ra-
tificació final.
- Que Andorra no pot estar 
tants anys esperant a la via mor-
ta, esperant a veure què deci-
deixen els 27 Estats membres i 
quan ho decideixen.
- Que, per tant, Andorra no té 
altra alternativa que obrir un 
nou camí. Construir un nou ca-
mí sobre la base del nostre marc 
de relació actual, el nostre sta-

Ve de la pàgina anterior
seva consideració de si l’acord 
és mixt - o no- , el full de ruta de 
ratificacions.

En paral·lel a aquesta espera, 
entenem que s’ha d’obrir un 
nou debat, noves propostes de 
model  de país - de model eco-
nòmic, social i mediambiental 
-  que vagin més enllà de l’AA 
ad-UE. 

el debat deixa de ser si diem 
SÍ o diem NO a l’aa ad-ue, el de-
bat deixa de ser si la ue ens ata-
carà si diem NO. el veritable de-
bat passa a ser què fem durant 
els anys que tenim per davant 
abans de poder dir SÍ o dir NO. 
el veritable debat passa a ser 
quin model de pais - model eco-
nòmic, social i mediambiental 
- podem/volem tenir, quin mo-
del és sostenible, és viable, és 
d’èxit. un model que volem que 
sigui pensat des d’andorra, per 
andorra i per a andorra. .

tu-quo. Un camí que pot durar 
10-15 anys i, al llarg d’aquest ca-
mí, intentar assolir les millors 
enteses possibles.

La posició d’Andorra a par-
tir d’avui s’ha de fonamentar 
en la realitat que l’AA ad-EU va 
per a llarg, queda a l’espera. No 
podem dir SÍ ni dir NO perquè 
no sabem el text i, sobretot, no 
sabem quan entraria en vigor, 
si d’aquí dos o tres anys (esce-
nari que l’Acord no fos mixt); 
d’aquí 10-15 anys (escenari que 
l’Acord fos mixt), o mai (atès 
que sols que un país no el ratifi-
qui, quedaria en suspens per a 
sempre).

Ben segur que l’electorat ne-
cessita saber el text final i la da-
ta d’entrada en vigor per pren-
dre la seva decisió de vot. Ja si-
gui un vot en un referèndum 
vinculant, en un referèndum 
consultiu amb efectes polítics 
vinculants o en una consulta 
popular feta al marge de qualse-
vol marc jurídic. Amb indepen-
dència de la forma de la votació 
i de les seves garanties demo-
cràtiques, l’electorat necessita 
saber el text i la data d’entrada 
en vigor per decidir el seu vot. 
Dues coses que avui no tenim 
i que estarem molt temps sen-
se saber.

En conclusió, entenem que 
Andorra pot comunicar a la Co-
missió Europea que quedem a 
l’espera del text corregit, a l’es-
pera de la confirmació de si és 
mixt - o no -, a l’espera del pro-
cés de ratificació de la UE i que 
mentrestant Andorra passa a 
revisar/reformular el seu mo-
del de país, a partir de l’actual 
marc jurídic. Anirem fent en 

camí, anirem cercant els mi-
llors punts d’entesa i, quan tin-
guem la confirmació del text i 
de la data d’entrada en vigor, fa-
rem tots els esforços per assolir 
el millor encaix. A vista de la si-
tuació en aquell moment, el po-
ble sobirà tindrà tota la infor-
mació per votar SÍ o votar NO. 
Mentrestant, continuarem fent 
camí de la millor manera pos-
sible. Tothom entendrà que no 
podem estar durant anys a l’es-
pera i sense fer altra cosa que 
donar voltes a un text que està 
a la via morta.

Per tant, des de la Taula del 
Periòdic, obrim un nou període 
de reflexió post AA ad-UE. No té 
sentit continuar analitzant/in-
terpretant un text que entra en 
una cruïlla de vies mortes. Esta-
rem vigilants en allò que la UE 
digui, les revisions del text per 
part dels 27 Estats membres, la 



Nacional

Dilluns, 26 de febrer del 2024

Nacional
dia de saNt fraNcesc d’assís

El Cos de Banders va comme-
morar ahir el dia de Sant Fran-
cesc d’Assís amb un acte ofici-
al a la base situada a Encamp, 
en què el seu directiu va reite-
rar la petició de més recursos 
- personals i salarials - per al 
cos. D’aquesta forma, el cap de 
Banders, Ferran Teixidó, va po-

SFga

Una altra de les prioritats és incrementar la presència de les dones, assignatura pendent des de fa 20 anys

teixidó exigeix més recursos pels 
Banders i incrementar el seu salari

elena hernández molina
encamp

el agents del cos de Banders amb el ministre de medi ambient, Guillem casal, durant la celebració del dia de Sant Francesc d’assís, ahir.

sar èmfasi en la necessitat de 
disposar de més mitjans eco-
nòmics, destacant que «el sou 
no és prou atractiu». En aquest 
sentit, va posar en relleu que 
els aspirants per entrar al cos 
tenen unes exigències altes i és 
per aquest motiu que han d’in-
centivar el lloc de treball, do-
nat que, segons va recordar Tei-
xidó, «tenim molt pocs candi-
dats per entrar».

D’altra banda, en unes decla-
racions posteriors, Teixidó va 
celebrar que, des d’aquest any, 
el cos ja està consolidat pel que 
fa a les vacants. Tot i això, va ad-
metre que, per treballar a un 
nivell òptim, els llocs de treball 
haurien d’ampliar-se, almenys, 
amb una o dues parelles més 
d’agents; tenint en compte que 
l’ampliació que no es podrà re-
alitzar fins a l’any 2026, a cau-

sa de les limitacions pressupos-
tàries. El cap del cos va recordar 
que fa 20 anys que no es creen 
nous llocs de treball i va subrat-
llar que «les feines que fèiem  
no són les mateixes que fem 
ara. Les tasques han augmentat 
i, tot i que la tecnologia i la digi-
talització ens ajuden molt, cal 
tenir en compte que, progressi-
vament, la plantilla ha d’anar 
creixent».
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vol expressar el seu més sentit condol a la família

per la tan sentida pèrdua del qui fou

conseller del comú d’encamp 1978 -1979
conseller de comú d’encamp 1980 – 1981

trullà Garcia

albert trullà casal

el comú d’encamp

Tocant un altre assumpte, 
Teixidó també va remarcar la 
importància d’incrementar els 
salaris de la plantilla. «Sabem 
que és una demanda que no no-
més afecta el cos de Banders, si-
nó també la resta de cossos es-
pecials», fent especial incís que 
s’està elaborant un estudi per 
analitzar les necessitats de ca-
da cos i les seves competènci-
es, destacant que «algunes fun-
cions han anat canviant, i això 
s’ha de reflectir en el comple-
ment específic». A més, va pon-
derar en el fet que «els direc-
tors, juntament amb els sindi-
cats, tenim la responsabilitat 
de defensar un increment sala-
rial just, especialment en rela-
ció amb el cost de vida que te-
nim a Andorra», va expressar el 
responsable.

Davant d’aquesta situació, 
tant el cap de Banders com el 
ministre de Medi Ambient, 
Agricultura i Ramaderia, Gui-
llem Casal, es van posar d’acord 
per ressaltar que una de les pri-
oritats actuals és incremen-
tar la presència femenina al 
cos. Cal mencionar que actual-
ment, l’única dona vinculada 
al Cos de Banders treballa al de-
partament administratiu. «Es-
tem treballant per incorporar 
dones al nostre cos, cercant la 
manera més adequada per im-
plementar el pla d’igualtat que 
hem posat en marxa aquest 
any», va prosseguir Teixidó, 
qui va subratllar la necessitat 
de tenir molt en compte la figu-
ra femenina en la configuració 
de nous llocs de treball. Casal 
va reforçar aquest compromís 
i postura, afirmant que «estem 
treballant perquè les incorpo-
racions futures comptin amb 
dones agents».

Respecte als agents en perío-
de de formació, Teixidó va indi-
car que «actualment hi ha cinc 
agents en procés de formació, 

poc atractiva ja que les exigèn-
cies són molt altes i el salari poc 
competitiu. No oblidem que 
som agents de l’autoritat, que 
treballem sobre el terreny, fem 
ús d’armes i gestionem el con-
trol de caçadors i pescadors», va 
refermar.

Per últim lloc, Casal va agraïr 
el compromís cap a Andorra i el 
servei públic de tota la plantilla 
de Banders. «És una tasca que 
realitzeu amb la professionali-
tat que requereix un cos especi-
al, complint amb la credibilitat 
necessària i amb la humanitat 
i passió per la natura que defi-
neix un bon bander. Estic con-
vençut que, treballant colze a 
colze, podrem afrontar els rep-
tes per seguir gaudint d’un pa-
ís amb muntanya i ple de bio-
diversitat», va destacar amb or-
gull el ministre. Val a dir que 
l’acte va concloure amb un re-
coneixement a l’Ada, una gossa 
del grup caní que es jubila des-
prés de 13 anys de servei. .

ferran teixidó

guillem casal

«La realitat és que l’oferta per 
adquirir nous banders no és 
gaire atractiva, atès a la seva 
exigència i el salari no crida»

«estem treballant perquè les 
noves incorporacions puguin 
ser dones agents. Ho veiem 
com una aposta necessària»

cap DeL coS De BanDerS

miniStre De ramaDeria

extrets la mostra de 
l’existència de vuit ossos 
brús al Principat d’andorra

33 Un altre tema destacat durant 
la jornada de celebració va ser la 
tasca dels banders en la gestió i el 
seguiment de l’ós bru. el ministre 
de medi ambient va subratllar 
en aquest aspecte els avenços 
en aquest àmbit gràcies a la feina 
dels agents forestals. «S’han 
recuperat un total de 24 mostres 
d’aDn de l’espècie, i aquestes 
dades han permès determinar que 
actualment hi ha vuit exemplars: 
sis mascles, una femella i la seva 
cria», va precisar casal. «Hem difós 
un tríptic i un vídeo per ensenyar 
als amants de la natura quin 
comportament cal tenir davant 
un eventual encontre amb un 
plantígrad. La presència de l’ós 
és una prova que, malgrat el pas 
dels anys i la presència humana, 
alguns indrets del nostre territori 
es mantenen inalterats», va afegir.

que finalitzaran al febrer del 
2025». En relació amb això, el 
titular de la cartera d’Agricul-
tura i Ramaderia va destacar 
una millora recent en les con-
dicions laborals, assegurant 
que «gràcies a les mesures im-
plementades, els agents en for-
mació reben el 60% del comple-
ment específic». Tanmateix, el 
director del cos va respondre 
que «pels futurs banders inte-
ressats en la feina, l’oferta és 
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El Banc Europeu d’Inversions 
(BEI) ha publicat a la seva pà-
gina web la previsió d’un prés-
tec marc de 60 milions d’euros 
destinat a projectes de trans-
ició energètica a Andorra. Se-
gons el BEI, aquest finançament 
servirà per «donar suport a pro-
jectes d’energies renovables, la 
distribució de xarxes de calor 
i l’ampliació del subministra-
ment energètic» durant el perí-
ode 2024-2028. L’entitat ha in-
format que el «procés d’avalu-
ació continua en marxa» i que 
«l’aprovació definitiva per part 
del Consell d’Administració 
s’espera per al 2025».

Aquest projecte s’alinea amb 
l’objectiu del BEI de donar su-
port a la mitigació del canvi cli-
màtic fora de les fronteres de la 
Unió Europea. Andorra és el pri-
mer petit estat europeu no mem-
bre de la UE que coopera amb el 
BEI, motiu pel qual la secretà-
ria d’Estat d’Afers Financers In-

el periòdic

El finançament 
s’orientaria a projectes 
d’energies renovables

60 milions per financiar projectes 
de transició energètica al Principat

Prèstec del banc euroPeu d’inversions

el periòdic
EscalDEs - EngorDany

ternacionals, Noelia Souque, ha 
destacat «la rellevància d’aquest 
primer projecte de cooperació 
entre Andorra i el BEI», subrat-
llant que aquesta col·laboració 
posa de manifest la capacitat del 
Principat per accedir a finança-
ment internacional d’alt nivell 
tant financer com tècnic. 

En la mateixa línia, el secre-
tari d’Estat de Transició Energè-
tica, Transports i Mobilitat, Da-

vid Forné, ha afirmat que aquest 
acord obrirà «una nova palan-
ca de finançament» que con-
tribuirà a garantir la indepen-
dència energètica d’Andorra i a 
assolir els seus objectius estratè-
gics d’autosuficiència i sosteni-
bilitat. A més, ha remarcat que 
aquesta col·laboració reforça el 
compromís del país amb un mo-
del energètic basat en fonts lo-
cals i sostenibles. .

El finançament s’orientaria a projectes d’energies renovables, xarxes de calor i subministrament energètic sostenible. 

els socialdemòcrates reclamen transparència 
en el salari de la direcció de l’aQua

el periòdic
EscalDEs - EngorDany

El grup parlamentari Socialde-
mòcrata va presentar ahir un 
conjunt d’esmenes amb l’ob-
jectiu d’enfortir la Proposició 
de llei de l’Agència de Quali-
tat de l’Ensenyament Superi-

or d’Andorra (AQUA). Aquestes 
modificacions no només refor-
cen el compromís amb la pers-
pectiva de gènere, sinó que tam-
bé posen un èmfasi especial en 
la regulació de les retribucions 
per garantir la transparència. 
Dins les vuit esmenes presen-
tades, destaca la proposta que 

gestió Pública
ana/m.p.

El director de l’aQUa, Isaac galobardes.

el salari de la persona que ocu-
pi la direcció de l’AQUA sigui 
aprovat per la Sindicatura, es-
coltant la Junta de Presidents. 
Aquest mecanisme ja s’aplica 
a altres institucions rellevants 
com el Raonador del Ciutadà, el 
Tribunal de Comptes i l’Agèn-
cia de Protecció de Dades. .

david forNé

«aquest acord obrirà 
una nova palanca de 
finançament que contribuirà 
a garantir la independència 
energètica d’andorra»

sEcrEtarI D’Estat DE transIcIó 
EnErgètIca
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La visita ahir d’una de les dues co-
ordinadores de l’Organització 
Internacional de la Francofonia 
(OIF), la quebequesa Caroline St-
Hilaire, als centres educatius del 
nostre país ha permès testificar 
un «model educatiu exemplar 
basat en el plurilingüisme» (cata-
là, castellà, francès i anglès). Si bé 
ahir era un dia especial, atès que 
el 26 de novembre d’enguany es 
complien 20 anys de l’adhesió 
d’Andorra a la Francofonia, es va 
continuar presenciant les rela-
cions immaculades que es man-
tenen amb els estats francòfons. 
Donada l’ocasió, es van reunir 
ahir a la tarda la ministra d’Afers 
Exteriors, Imma Tor, i la mateixa 
St-Hilaire a l’Edifici Administra-
tiu de Govern per concertar da-
vant la premsa quines impressi-
ons s’han derivat de la seva visita 
als centres educatius.

«L’Organització Internacional 
de la Francofonia té 93 membres 
i Andorra en forma part des del 
2004», va deslligar Tor en prime-
ra instància. També va recalcar 
que la vocació del plurilingüis-
me és, a banda d’un segell andor-
rà, «un dels eixos principals de 
la cooperació de la francofonia 
per la promoció i consolidació 
de la llengua francesa», va fer sa-
ber la ministra. Detallant la visi-
ta, Tor va assenyalar que la polí-
tica i administradora del Cana-
dà va inspeccionar les escoles del 
sistema educatiu andorrà, «on 
va presenciar el plantejament 
plurilingüe des de l’escola ma-
ternal». Continuant la valoració, 
Tor va esmentar que a St-Hilaire 
li va agradar, en especial, el pro-

La política canadenca, 
Caroline St-Hilaire, ha 
visitat algunes escoles

L’educació andorrana rep el segell 
d’un sistema plurilingüe «exemplar»

20 anys de francofonia

el periòdic / p.m.

La ministra d’Afers Exteriors, Imma Tor, ahir juntament amb l’administradora de l’OIF, Caroline St-Hilaire.

paris mameghaNi
AnDOrrA LA vELLA

grama que fa el Col·legi Mare Ja-
ner per reforçar la presència de 
la llengua francesa. 

La titular de la cartera d’Afers 
Exteriors també va posar en co-
neixement que l’OIF «no només 
coopera i treballa pel foment de 
les llengües, sinó també en l’àm-
bit polític per dur a terme mis-
sions electorals a països francò-
fons que presenten conflictes en 
transició», a més de vetllar pel de-
senvolupament sostenible i per 
la igualtat de gènere. Amb aques-
ta descripció, la ministra va ex-
pressar la rellevància de la insti-
tució i per què és tan important, 
però també va avançar que per 
desembre tindrà lloc al Principat 
una formació organitzada per la 
Francofonia. Per la seva banda, 
St-Hilaire va tenir unes paraules 
d’agraïment envers el Govern i 
la ministra Tor «pel seu bon aco-

lliment, i he quedat encantada 
amb la visita». Va remarcar que 
a escala internacional, Andorra 
«és reconeguda per aquest model 
plurilingüe que s’ensenya des de 
les primeres edats», i que va infor-
mar el seu equip que estava «me-
ravellada» per com s’instrueix el 
francès al país. 

Va titllar, a més, «d’èxit» el que 
va poder presenciar a les escoles 
del sistema andorrà i que «desit-
ja que aquest model exemplar si-
gui traslladat a la resta d’estats». 
Un sistema d’aprenentatge mul-
tilingüe que per a l’administra-
dora de l’OIF és «un plaer de cara 
als joves per voler iniciar-se i ins-
truir-se en nous idiomes», ja que, 
tot i guardar i preservar la llen-
gua materna (el català) «és con-
venient aprendre’ls en aquestes 
edats incipients, ja que resulta a 
la llarga «molt més senzill». .

imma tor

caroliNe st-hilaire

«Andorra forma part dels 
estats francòfons des del 
2004. Des de llavors, el nostre 
país ha instruït bé la llengua»

«He sortit meravellada i 
sorpresa de la visita als 
centres educatius! El sistema 
plurilingüe s’hauria de calcar»

mInISTrA D’AFErS ExTErIOrS

ADmInISTrADOrA DE L’OIF
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La Policia Nacional ha detingut 
a Lleida una dona de nacionali-
tat espanyola, resident a Andor-
ra, acusada de formar part d’un 
grup criminal especialitzat en es-
tafes amoroses. Aquesta operació 

Quatre agents del Grup d’In-
tervenció de la Policia (GI-
PA) i els quatre aspirants a 
formar-ne part han comple-
tat aquesta darrera setmana 
la formació d’alt nivell amb 
tres membres del Grup Espe-
cial d’Operacions de la Poli-

ha revelat que la implicada hau-
ria enganyat almenys dues vícti-
mes, aconseguint més de 20.000 
euros mitjançant el frau emocio-
nal. El mètode utilitzat pel grup 
consistia a contactar amb les víc-
times a través de xarxes socials i 
establir-hi una relació de confi-
ança, que progressava cap a un 
vincle sentimental. Més tard, les 
víctimes, emocionalment vulne-
rables, li realitzaven transferèn-
cies econòmiques per desplaçar-
se a Espanya i conèixer-se. .

cia Nacional espanyola, el GEO, 
que s’han desplaçat a Andorra 
durant sis setmanes per fer pos-
sible el curs. Pel que fa a la for-
mació, impartida pels seus es-
pecialistes, s’ha centrat en tèc-
niques per operacions d’assalt 
i escorcolls basades en les que 
s’apliquen en l’àmbit europeu, 
seguint les recomanacions de la 
xarxa ATLAS. .

Detinguda per formar part 
d’un grup criminal dedicat 
a «estafes amoroses»

Vuit agents culminen 
després de sis setmanes un 
curs d’alt nivell amb el GEO

Hauria aconseguit 
més de 20.000 euros 
per frau emocional

La formació s’ha centrat en tècniques 
especialitzades per a operacions d’assalt

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El Consell Andorrà d’Estadística, 
presidit per la ministra de Presi-
dència, Economia, Treball i Habi-
tatge, Conxita Marsol, va aprovar 
aquest dimarts el nou Programa 
estadístic 2025 que conté 217 ac-
tivitats estadístiques, i que demà 
se sotmetrà a l’aprovació del Go-
vern. Es preveu que un cop fina-
litzat el Programa 2025, el grau 
de desplegament acumulat del 
pla estadístic 2022-2025 sigui del 
100%, ja que a les 228 activitats 
aprovades per Llei l’any 2022, se 
n’hi han afegit dos de noves: una 
al Programa 2024 i una altra el 
2025, sumant un total de 230 ac-
tivitats. Per tot això, s’inclouran 
en aquest nou programa les ac-

Es dona llum verda 
al nou calendari 
computacional

El Programa Estadístic anual oferirà set 
noves activitats d’un ventall de 217

nOu PrOGrama

succEssOs aPrEnEntatGE D’alt risc

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

govern d’andorra

La reunió del Consell Andorrà d’Estadística, presidit per la ministra Conxita Marsol. 

model genèric de la informació 
estadística (GSIM). S’afegirà com 
a nova activitat, elRegistre Ener-
gètic Nacional (REN), l’eina que 
centralitzarà tota la informació 
sobre els fluxos energètics d’An-

dorra que donarà compliment al 
que estableix la llei d’impuls de 
la transició energètica i del canvi 
climàtic (Litecc).

L’oRgaNIsmE quE REguLa EL PLàNoL Es-

taDístIC aL PRINCIPat / El Consell An-
dorrà d’Estadística és un òrgan 
de caràcter consultiu, de parti-

El programa 2025 ha 
estat aprovat amb 
230 activitats per 
assolir el 100% del pla 
estadístic 2022-2025

tivitats estadístiques sobre les fi-
lials de les empreses, un índex 
de cost laboral harmonitzat, un 
balanç energètic, una enquesta 
a la joventut, un model genèric 
del procés estadístic (GSBPM) i un 

cipació social d’informants, pro-
ductors i usuaris de les estadísti-
ques públiques d’Andorra, que 
assisteix les institucions i els òr-
gans del Sistema estadístic del 
Principat. Està conformat actu-
alment per 18 membres, amb la 
presidència que recau a la titular 
d’Economia, Conxita Marsol. .
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El Consell de Joves d’Andorra la 
Vella es va constituïr amb l’ob-
jectiu de donar veu als adoles-
cents de la parròquia en les de-
cisions comunals. Durant la ses-
sió inaugural, els participants 
van expressar la seva voluntat de 
contribuir a la millora de la co-
munitat i de ser escoltats per les 
autoritats locals. En aquest con-
text, la cònsol menor, Olalla Lo-
sada, va informar que s’està tre-
ballant en la remodelació de la 
plaça del Poble, on s’ha previst 
habilitar un espai destinat espe-
cíficament als joves. A més, va 
destacar que la proposta d’una 
discoteca per a adolescents a par-
tir dels 12 anys ja s’ha posat en 
marxa amb una bona acollida.

Entre les propostes presenta-
des, una de les més destacades 

El Comú d’Encamp va cons-
tituïr aquest dimarts el nou 
Consell d’Infants, integrat 
per 13 consellers infantils 
titulars i 12 substituts. Du-
rant la sessió constitutiva, 
aquests joves van assumir 
els seus càrrecs i presentat 
17 propostes amb l’objectiu 
de contribuir a la millora de 
la parròquia. L’acte va comp-
tar amb la presència de la 
cònsol major, Laura Mas, qui 
va destacar la importància 
de la seva participació: «Les 
propostes que ens feu arri-
bar ens aporten una visió di-
ferent i contribueixen a fer 
d’Encamp una parròquia 
millor. Vosaltres, els infants, 
sou la veu d’un col·lectiu es-

va estar la millora del servei de 
transport públic comunal. Jan 
Boix, representant del col·legi 
Sant Ermengol, va posar èmfasi 
en la necessitat d’augmentar la 
freqüència dels autobusos i ga-
rantir-ne la puntualitat, ja que 
molts estudiants han d’esperar 
fins que passen dos vehicles per 
poder marxar després de l’esco-
la. En resposta, Losada va valo-
rar positivament la iniciativa i 
ha celebrat que els joves plan-
tegin idees amb visió de futur: 
«M’agrada veure que no es que-
den en propostes petites del que 
a mi m’agradaria, sinó que pen-
sen molt més enllà». També va 
recordar que actualment s’es-
tà realitzant un estudi de trans-
port que es presentarà a finals 
d’any i va destacar que «en l’àm-
bit d’accessibilitat ja s’han can-
viat algunes parades per millo-
rar-ne l’ús». .

El Consell de 
Joves d’Andorra 
la Vella dona veu 
als adolescents
Proposen millores en serveis com el transport 
públic o crear espais específics a la plaça del Poble

PArtiCiPACió JuVEnil i infAntil

el periòdic
escalDes-engorDany

El nou Consell 
d’infants d’Encamp 
presenta 17 propostes
les iniciatives estan 
centrades en el medi 
ambient, l’esport i la 
creació d’espais d’oci

comú d’encamp

les iniciatives estan centrades en el medi ambient, l’esport i la creació d’espais d’oci.

sencial i el nostre futur».
Les iniciatives plantejades 

pels joves consellers van abas-
tar diversos àmbits, com el me-
di ambient, l’esport, la segure-
tat viària i la creació de nous es-
pais d’oci. L’Escola Andorrana 
del Pas de la Casa va proposar la 
construcció d’un skatepark co-
bert i la celebració d’accions pe-
riòdiques de neteja col·lectiva, 
com el Clean Up Day, per cons-
cienciar sobre la protecció de 
l’entorn natural. L’Escola Fran-
cesa del Pas de la Casa, per la se-
va banda, va suggerir iniciati-
ves com la reparació del terra de 
l’església de Sant Pere, l’organit-
zació de jocs d’estiu i d’hivern 
en zones cèntriques, la pràctica 
de voleibol, la projecció de pel-
lícules nadalenques i la creació 
d’un espai tancat per jugar a vi-
deojocs. Des de l’Escola Francesa 
d’Encamp, les propostes inclo-
uen la creació d’un gimnàs per 
a infants i joves amb activitats 
supervisades, així com la instal-
lació de papereres de reciclatge 
en espais públics. .

comú d’andorra la vella

Proposen millores en serveis com el transport públic o crear espais específics a la plaça del Poble.

el periòdic
escalDes-engorDany
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Recepcionista/
Recanvista

Interessats envieu currículum a: 
info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.cimexauto.com/ca/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
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A principis d’octubre saltava la 
notícia que Andorra serà la seu 
del primer Campionat del Món 
de Freeride de la FIS, i ahir va te-
nir lloc la presentació. A trets 
generals, molts dels actors im-
plicats com el director de màr-
queting de Grandvalira Resorts, 
David Ledesma; el ministre de 
Turisme i Comerç, Jordi Torres, 
o el CEO de la FIS Freeride, Nico-
las Hale-Woods, van parlar d’una 
fita història no només pel país, si-
nó per a aquesta disciplina. Du-
rant la roda de premsa, celebra-
da a la sala d’exposicions Era del 
Raser d’Ordino, a banda de recor-
dar que la cita tindrà lloc de l’1 
al 6 de febrer del 2026 a l’estació 
d’Ordino Arcalís, es va confirmar 
que hi haurà representació asse-
gurada del Principat.

En aquest sentit, l’esdeveni-
ment acollirà als 67 millors es-
portistes de l’especialitat, esco-
llits en un rigorós procés classi-
ficatori que va des de l’1 de maig 
d’enguany fins al 30 d’abril de 
l’any vinent i engloba els circuits 
Freeride World Tour (FWT) Pro, 
Challenger, Qualifier i Junior, a 
més de diferents quotes. En pri-
mer lloc, tindran plaça els mi-
llors classificats del FWT 2025, als 
quals se’ls sumarà un represen-
tant continental de cada regió – 
Europa, Àsia, Amèrica del Nord, 
Amèrica del Sud i Oceania – i sis 
més de les associacions nacionals 
d’acord amb el seu rànquing i 

L’estació d’Ordino Arcalís acollirà de l’1 al 6 de febrer del 2026 als 67 millors esportistes de la disciplina
Periòdic / P.F.Q.

Patrick Toussaint, Jordi Torres, Maria del Mar Coma, David Ledesma i Nicolas Hale-Woods, ahir al matí.

pol forcada quevedo
OrDiNO

lem projectar del país». 
D’altra banda, tant ell com Ha-

le-Woods van destacar que el re-
corregut d’aquest esport l’estan 
començant a construir ara i que 
hi ha també un pla perquè es con-
verteixi en olímpic de cara els 
Jocs Olímpics d’hivern del 2030. 
«El freeride a Andorra està a ca-
sa», deia el CEO de la FIS Freeride, 
recollint les declaracions de Tor-
res, la cònsol major d’Ordino, Ma-
ria del Mar Coma, i el vicepresi-
dent de la FAE, Patrick Toussaint, 
indicant que acollir un esdeveni-
ment d’aquestes dimensions és 
sinònim d’estar fent bé la feina. .

Andorra tindrà representació 
assegurada al Mundial de Freeride

CitA MundiAl

Esports

sempre que tinguin pocs o cap 
atleta classificats. Així mateix, hi 
ha les conegudes ‘wild card’, les 
quals la FIS Freeride n’assignarà 
una per categoria – esquí homes, 
esquí dones, snowboard homes i 
snowboard dones –, sumades a la 
que la FAE tindrà per elegir un re-
presentant tricolor.

Entre altres especificitats, el 
campionat es desenvoluparà a 
una sola mànega. És a dir, cada 
participant tindrà només una 
única oportunitat per demostrar 
la seva habilitat perquè els jut-
ges avaluïn el seu descens en ba-
se l’elecció de línia, el control, la 

fluïdesa, la tècnica i l’estil aeri. A 
hores d’ara, tal com va avançar 
Ledesma, la ubicació encara no 
s’ha escollit: «Queden dos anys i 
una de les fortaleses de l’estació 
és que tenim cinc o sis cares que 
han demostrat en diferents oca-
sions que poden acollir aquest 
Mundial». Demanat pel pressu-
post, el director de màrqueting 
de Grandvalira Resorts va reco-
nèixer que en tenen un estimat, 
però no va voler parlar de xifres 
fent esment que encara estan ‘di-
buixant’ la prova. Això sí, va as-
senyalar que volen fer història i 
que la cita «sigui fidel al que vo-
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La Federació Andorrana de Mun-
tanyisme (FAM) ha fet públic el 
calendari de la XXIII edició de la 
Copa d’Andorra MoraBanc d’es-
quí de muntanya per a la tempo-
rada 2024-25. De nou, la competi-
ció tindrà el patrocini principal 
de MoraBanc i comptarà amb un 
total de sis proves que aniran des 
del 31 de desembre d’enguany 
fins al 23 de març del 2025.

El calendari de la nova edició 
de la copa nacional s’iniciarà el 
darrer dia de l’any amb la cursa 
‘3 fronteres’ en modalitat Verti-
cal. Cinc dies després, se celebra-
rà la Cronoescalada la Llosada, 
també en modalitat Vertical. El 
cap de setmana del 18 i 19 de ge-
ner es disputarà la Comapedrosa 
Andorra Open amb dues catego-
ries: Individual i Relleu. Passant 
al mes de febrer, el cap de setma-
na del 22 i 23 es correrà la Dyna-

Després de mesos de recu-
peració des que es va operar 
del genoll el passat mes de fe-
brer, Bartumeu Gabriel tor-
narà a la Copa d’Europa. Se-
rà a Zinal (Suïssa) els pròxims 
5 i 6 de desembre. Abans 
d’aquesta Copa d’Europa, de-
butarà amb tot l’equip nacio-
nal a les curses de gegant FIS 
que acollirà Levi (Finlàndia), 
on es troben entrenant.

L’esquiador ha realitzat 
una recuperació idònia, sen-
se entrebancs i demostrant 
una evolució molt bona. Des 
de l’equip es considera que 
està en disposició de tornar a 
competir i fer-ho als gegants 
de la competició continental. 
Abans, però, debutarà com 

fit Andorra Skimo per equips i 
individual. Finalment, el calen-
dari es conclourà al març amb la 
Pal Skimo Femení (diumenge 9 
en modalitat Vertical) i la Traves-
sa de Ransol - la Serrera (diumen-
ge 23 en modalitat Individual).

«Hem fet tot el possible per-
què encaixin amb totes les al-
tres cites al Pirineu com la Copa 
Catalana o la Copa d’Espanya», 
va declarar el director tècnic de 
la FAM, Carlo Ferrari. En aquest 
sentit, Ferrari va valorar positi-
vament la nova edició del trofeu 
nacional, mencionant que «és 
una competició bonica i interes-
sant». A més, va recalcar que do-
narà joc a tots els atletes de qual-
sevol nivell, des d’aquells que 
volen anar per a la victòria, fins 
als que volen gaudir d’un bon 
dia de muntanya. «Estem pen-
dents de la neu. Esperem que 
caigui el que toca i que es pugui 
gaudir de l’esquí i la Copa d’An-
dorra», va concloure. .

La FAM publica el 
calendari de la Copa 
d’Andorra d’esquí 
de muntanya
La competició tindrà un total de sis proves

Curs 2024/25 InICI de teMporAdA - esquí

El pEriòdic
escaLDes - engorDany

Bartumeu Gabriel 
disputarà la Copa 
d’europa de Zinal
serà el seu retorn 
després de mesos de 
recuperació des que es 
va operar del genoll

Origami / Òscar rius

Bartumeu gabriel durant l’acte de presentació de la temporada de la Fae.

està previst a les FIS de Levi (30 de 
novembre i 1 de desembre en ge-
gant), i viatjarà el mateix dia 1 a 
Suïssa juntament amb l’entrena-
dor Nico Belcredi per estar a punt 
per a les copes d’Europa.

«Tinc moltes ganes, la veritat 
és que em fa bastant il·lusió per-
què després d’aquest procés tor-
nem a estar bé i amb moltes ga-
nes de donar-li gas», va valorar 
Gabriel. L’equip nacional mas-
culí continua amb els seus en-
trenaments a Suïssa, on també 
es van disputar les copes d’Eu-
ropa d’eslàlom amb la presèn-
cia d’Àlex Rius i Xavier Corne-
lla. A Levi es troben, a més, Àlvar 
Calvo, Pirmin Estruga, Marc Fer-
nández i Èric Ebri, qui també en-
traran en competició a les FIS.

pagès / Lucas Pagès competirà 
a la Copa del Món de telemark. 
Fa una setmana i mitja que ha 
tornat a entrenar en neu amb 
molt bones condicions i ja pen-
sa en les primeres curses, el prò-
xim cap de setmana a Hintertux 
(Àustria), amb unes FIS. .

arxiu ana

Un moment de la Dynafit andorra skimo 2023.

El pEriòdic
escaLDes - engorDany
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Cinta Farriol, campiona 
sub10 de cros curt

Tony Cachafeiro disputa 
el Mundial de Kàrting

El VPC trenca la ratxa 
invicta del València

L’ENFAF torna a vèncer i 
es col·loca tercer (6-3)

L’ENFAF femení remunta 
per treure un empat (2-2)

La base tanca l’any amb 
el Trofeu de Nadal

Cristian Palacio, bronze a 
la Supercopa d’Espanya

AuToMobiLiSME 3 L’andorrà 
Tony Cachafeiro està competint 
aquesta setmana en el Campi-
onat del Món de Kàrting IAME 
IWF. Val a dir que no es tracta del 
campionat oficial de la FIA, pe-
rò participen encara més pilots 
d’arreu del món, per la qual cosa 
és considerat igual d’important.

FuTboL SALA 3 L’ENFAF va tor-
nar a sumar de tres vencent a ca-
sa el Penya Esplugues per 6-3, 
amb quatre gols de Christian Re-
galo, màxim anotador del cam-
pionat, i dos de Brayan Pinto. 
Així, s’han col·locat tercers a la 
classificació amb 18 punts, tres 
menys que el líder, el Vilomara.

KArATE 3 Aquest dissabte tin-
drà lloc el Trofeu de Nadal 2024 
de Karate, competició que servi-
rà per tancar l’any a la base de la 
FAndKarate. En aquest campio-
nat cal recordar que es compe-
teix en la modalitat de Kata (tèc-
nica) i en la de Kumite (combat), 
des dels 6 anys fins als 13 anys.

ATLETiSME 3 La FAA va partici-
par en el Campionat de Catalu-
nya de cros curt, on Cinta Farriol 
es va proclamar campiona sub10. 
Pol Ibañez va ser tercer en sub12, 
mateixa plaça que Carles Gómez, 
qui també va ser quart absolut. 
Per la seva part, Jeanne Cross va 
ser quarta en sènior femenina.

rugbi 3 El VPC Andorra va tren-
car el dissabte passat la ratxa in-
victa del València Rugbi Club 
vencent-los per 29-33. Amb 
aquesta victòria, els de Dani 
Raya s’han col·locat colíders de 
la Divisió d’Honor B espanyola 
compartint plaça amb el CAU 
Rugbi València.

FuTboL 3 L’ENFAF femení va 
aconseguir treure un punt con-
tra el Calafell després de remun-
tar un 0-2 inicial. Els gols visi-
tants van arribar als minuts fi-
nals de la primera meitat, i en 
la segona va aparèixer Frances-
ca Curteis per signar un doblet 
i deixar la igualada al lluminós.

Judo 3 L’equip Mínim de la Fe-
deració Andorrana de Judo va 
participar en la Supercopa d’Es-
panya de Madrid, on Cristian Pa-
lacio (-60 kg) va assolir el bron-
ze. També hi van prendre part 
Noah Prat (-46 kg), Quim Balles-
té (-38 kg) i Tomàs Nogueira (-55 
kg), qui va vèncer un combat.

breus

L’Esquí Club Pas de la Casa Grau 
Roig (ECPSGR) va celebrar di-
marts l’assemblea general de 
socis, la qual va servir per fer 
un balanç de la temporada i re-
conèixer l’esforç i el talent dels 
seus esquiadors. Un dels mo-
ments més destacats de l’esde-
veniment va tenir lloc durant 
l’entrega de les targetes regal 

El departament de Llicènci-
es de Clubs ha dut a terme les 
primeres reunions i formaci-
ons amb els clubs candidats 
a sol·licitar la llicència UEFA 
i la llicència FAF per a la tem-
porada 2024-25. Es tracta, 
doncs, de l’inici del procés de 
sol·licituds en una trobada a 
la qual van assistir els repre-
sentants dels clubs partici-
pants en la lliga nacional de 
futbol, tan de Primera com de 
Segona Divisió. Durant les re-
unions, es van presentar les 

per part de Grup Pyrénées, un 
dels patrocinadors del club, 
com a reconeixement als mem-
bres que han aconseguit podi 
durant el curs. 

Cal esmentar que en total es 
van repartir una vuitantena 
de targetes regal que simbolit-
zen el compromís de l’entitat 
amb l’esport i el suport als jo-
ves talents que treballen inten-
sament per assolir els seus ob-
jectius i somnis futurs. .

80 targetes regal 
per premiar els 
joves del Club 
Pas de la Casa
Els infants van veure recompensats els seus 
objectius durant l’assemblea general de socis

TalenT infanTojuvenil Curs 2024/25

EL PEriòdiC
EscalDEs - EngorDany

iniciat el procés de 
sol·licituds de les 
llicències uefa i faf
El termini per a la seva 
entrega és el 6 d’abril 
de l’any vinent

novetats en les edicions 2024 del 
Reglament Nacional de Llicència 
UEFA i Sostenibilitat Financera de 
Clubs i del Reglament Nacional 
de Llicència FAF o els nous crite-
ris de compliment pel fons Soli-
darity de UEFA i. Així mateix, es va 
entregar tota la documentació ne-
cessària perquè els clubs realitzin 
el dossier per sol·licitar la llicèn-
cia. El termini per a la seva entre-
ga és el 6 d’abril de l’any vinent. .

faf

Un moment de les reunions i formacions.

EL PEriòdiC
EscalDEs - EngorDany
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J.M. Smörg no va poder posar un 
millor colofó a la seva campa-
nya d’aquest 2024 que aconse-
guint el triomf en l’última pro-
va del Campionat d’Espanya 
de GT – CET, celebrada el pas-
sat cap de setmana al Circuit de 
Barcelona-Catalunya. El pilot 
establert a Andorra va partici-
par en la cursa al volant del seu 
habitual BMW M4 GT4 gestio-
nat per Promotion Motorsport 
i compartint les tasques de pi-
lotatge amb Francisco J. Macías.

Després de dues sessions d’en-

El resident tanca així el 
Campionat d’Espanya 
de GT – CET

J.M. Smörg abaixa el teló pujant al 
més alt del podi a Barcelona

AutoMoBiliSMe

El pEriòdic
EsCalDEs - EnGorDany

trenaments lliures, les quals 
van servir per aclimatar el vehi-
cle germànic al traçat i a un re-
glament sense el Balance of Per-
formance habitual – el feia, per 
tant, més ràpid en les seves pres-
tacions –, el dissabte al migdia 
van arribar les dues sessions de 
classificació que servirien per 
determinar la graella de sortida. 
En el compendi de les millors 
voltes de Smörg i Macías a la Q1 
i Q2, respectivament, tots dos 
van aconseguir un temps mitjà 
d’1’52.667 que els permetia aspi-
rar a tot en la jornada dominical.

La pluja caiguda durant la nit, 
i que encara tenia presència tí-
mida quan es va iniciar la cursa 
de dues hores de durada, va ser 
un difícil examen per a tots els 
pilots a la sortida. El resident, 
que havia de fer la primera mei-
tat de la prova, va aconseguir es-

quivar els nombrosos incidents 
que van esquitxar els compas-
sos inicials i que van provocar 
la sortida del cotxe de seguretat 
fins a tres vegades en la primera 
mitja hora. Poc abans de l’equa-
dor, Smörg va cedir el testimo-

ni a Macías després de fer el re-
postatge i va ser el pilot de Mà-
laga el responsable de portar el 
cotxe fins a la meta, ja amb l’as-
falt completament sec. Després 
de 50 voltes, la victòria es va de-
cantar del costat de Smörg i el 
seu company.

«Ha estat una carrera extre-
madament complicada, sobre-
tot als compassos inicials en 
què amb la pluja la pista esta-
va molt complexa. L’important 
era sobreviure mentre imprimi-
es un ritme alt, i per a nosaltres 
era una prova fora del nostre 
programa habitual, però hem 
estat plenament competitius», 
explicava Smörg, subratllant 
que «hem quedat molt contents 
amb el comportament del BMW 
sense el Balance of Performan-
ce amb el qual hem competit la 
resta de l’any». .

Smörg ComuniCaCió

smörg, al volant del BMW M4 GT4 al pas per la línia de meta del traçat català.

J.M. Smörg

«Ha estat una carrera 
extremadament 
complicada, sobretot 
als compassos inicials 
amb la pluja»

pilot



el Periòdic News
VoluNteeriNg - red cross

A time of year is approaching 
when people are already starting 
to prioritize gifts and prepare for 
Christmas in good time. However, 
what is never lost among Andor-
ran society is the spirit of solida-
rity, as has been seen throughout 
this month with the multiple 
shipments that have been made 
from the Principality to those af-
fected by DANA in Valencia. Anot-
her aspect that has not been for-
gotten throughout this year is the 
donation of blood and bone mar-
row that has been corroborated in 
the four campaigns of the Andor-
ran Red Cross. The fifth one began 
just yesterday and will take place 
throughout this week at the Lycée 
Compte de Foix, located in Andor-
ra la Vella.

«At the moment, we are in a very 
stable ratio of donations in the fi-
ve campaigns we have been run-
ning. We hope to reach 1,500 with 
this last one, if around 100 can be 
carried out each day. We encou-
rage everyone to come, since the 
cause requires it», said the gene-
ral secretary of the Andorran Red 
Cross, Joan Saurí, at the express 
request of the media about the 
balance achieved. Another posi-
tive point that Saurí highlighted 
is the increasing diversity of pla-
ces that are interested in hosting 
and collaborating in this way in 
the blood campaigns: «We started 
with MoraBanc and the Andorran 
School and, later, the Lycée Comp-

saurí: «More and more entities are 
joining in to collaborate»
The Lycée hosts the fifth blood donation campaign, where it is expected to reach 1,500 donations

el periòdic / p.m.

A nurse attending to a donor on the third floor of the Lycée Compte de Foix.

el Periòdic
AndorrA LA veLLA

te de Foix and the University of 
Andorra also joined. As a novelty, 
we would like to inform you that 
next year the Sant Ermengol Scho-
ol will host us», revealed the secre-
tary.

The increasing participation of 
young people in donations, inclu-
ding «the parents of students from 
the schools that host the initiati-
ves who are also involved», is anot-
her aspect that is undoubtedly to 
be celebrated, which according to 
the head of the Red Cross is «very 
favorable», along with the bone 
marrow contributions. Regarding 
the state of the blood bank, Saurí 
clarified that «it is not currently in 
such a critical state as in other ti-
mes, with about 6,700 liters in re-
serve», but he reminds us that Ch-

ristmas is coming, a complicated 
time for people who want to do-
nate. «They are quite happy any-
way, given that the figure is rela-
tively good», specified the head. 
The secretary of the health entity 
also took the opportunity to con-
firm that tomorrow they will me-
et with the blood bank in order to 
establish the definitive calendar 
and thus specify the exact dates of 
the next campaign and the places 
where they will be located. Regar-
ding the number of people regis-
tered for this year’s last one, Saurí 
announced that «both yesterday, 
today and tomorrow, will still be 
poor days, but that this allows mo-
re donors to be able to fit in wit-
hout an appointment», if this is 
allowed.

Finally, he also wanted to ma-
ke a small appeal to encourage 
people to make such a charitable 
and rewarding gesture as this, as-
suring them that «a lot of blood 
is needed every year to cover ch-
ronic illnesses, accidents or na-
tural disasters and it cannot be 
extracted from anywhere other 
than a human being» due to the 
fact that there is no synthetic blo-
od. A personal and charitable go-
od that, according to the secretary 
of the Red Cross, Andorran soci-
ety «has shown so far that it is su-
per supportive with donation fi-
gures even higher than the who-
le of Lleida».

Also one of the most veteran vo-
lunteers of the Andorran entity 
was presented, Lluís Dejuan, with 
more than 30 years of experience 

Joan Saurí

«The blood bank is 
currently experiencing 
a certain stability, the 
figures are relatively 
good with 6,700 liters in 
reserve»

geNeral secretary
of the red cross



24 - 25
Wednesday, 27 november 2024

el periòdic / p.m.

(ABove) The catering with fruit and 
homemade cakes prepared by the 
Lycée students / (BoTToM) Two nurses 
chatting with another of the media 
present to cover the fifth campaign.

lluís dejuan

«Today’s donations have 
nothing to do with those 
made decades ago. 
nowadays, there is a lot 
of awareness»

Most VeteraN VoluNteer
of the red cross

in the sector, who wanted to ratify 
that the evolution in the country 
that he has seen over the years has 
been «very positive and increasing 
due to a key awareness that has 
emerged among the population». 
For Dejuan, the difference betwe-
en donations from two decades 
ago to now is «certainly relevant», 
and that through the unfortunate 
misfortunes that are happening, 
it is seen how the human spirit of 
the citizens is always evident, re-
counting that, even, «too much so-
metimes».

pitality area, Maria Noguera, in-
formed us that some cooking stu-
dents from the Lycée «have de-
vised a special catering to gain 
energy for all the participants of 
the campaing», where when lea-
ving the donation they are invited 
to taste both salty and sweet food. 
She reported, according to the re-
sults of the previous campaign, 
that «in the afternoon is when pe-
ople tend to come more frequent-
ly and that the food ends up being 
consumed all».

Finally, one of the cooking stu-
dents, Elmas, detailed to EL PERI-
ÒDIC that the banquet consists of 
quiches, tartlets, fruits, chocolate 
bars, juices, water and coffee and 
some products are gluten-free and 
certainly healthy. «We really like 
preparing them and creating new 
products for donors. It is my first 
year there, but it is exciting», she 
concluded. .

pointments and commented that 
the protocol to follow is «unders-
coring each attendee on the list 
and duly labeling each extraction 
bag to deliver it to the laboratory». 
She also added that the puncture 
is carried out in a large vein loca-
ted in the flexor angle of the arm 
to take an adequate sample.

Entering the dining room, one 
of the people in charge of the hos-

Elsewhere in the room, one of 
the donors, Jullien Valliant, finis-
hed his charitable contribution 
and highlighted that he “goes to 
all the campaigns in the country 
as a personal appointment», assu-
ring that the action «is good and 
does not hurt», and that in his par-
ticular case, he does it to elimina-
te iron from his body due to a re-
lated problem, as he believes it 
should be an «almost mandatory 
gesture to contribute to the good 
of everyone». On the other side, 
nurse Mariona Cabrera was prepa-
ring to continue attending the ap-

the protocol that the 
medical team must 
follow is to label each 
extraction bag and cross 
each donor off the list
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https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
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Farmàcies de guàrdia

Dimecres 27 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dijous 28 
F. del Fener 

Av. Bra. Riberaygua 2 
Andorra la Vella

Tel. 861761

Divendres 29 
F. Edelweiss 

C/Bra. Riberaygua 31 
Andorra la Vella

Tel. 831227

Dissabte 30 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87
Andorra la Vella

Tel. 819219

Tv+ràdioDivendres, 1 de març del 2024 27Tv+ràdioDimecres, 27 de novembre del 2024

FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:00
El camí de la vida, amb àlex Rovira: 
Cristina gutiérrez

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Focus, amb Laura Cugat

22:30
Quixots, amb Nil Forcada: vertigen

22:40
La Companyia, amb Xavier Albert

23:25
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

01:00
àrea Andorra Difusió

El Trànsit18.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


sifu
playstation 4-5 / xbox one / xbox series x-s / switch / pc

DesenvolupaDor:

valoració personal

Gènere:

Data De llançament:

DistribuïDor:

Sloclap

Beat ‘em up i acció

3 de maig de 2021

Sloclap

videojocs Dimecres, 27 de novembre del 202428

puntuació

pariS

mameGhani

7.7

Sifu narra la història d’un jove 
estudiant de kungfu que 
persegueix els assassins de 
la seva família a la recerca 
de venjança. Tot sol davant 
tots, s’haurà d’enfrontar a 
incomptables enemics sense 
comptar amb l’ajuda de cap 
aliat. amb aquest propòsit, 
haurà de confiar en el seu 
domini del kungfu i les arts 
marcials i en el poder que el 
confereix un misteriós penjoll 
per sobreviure al pas dels anys 
i preservar el seu llegat familiar. 

És realment difícil explicar amb paraules la corba d’aprenentatge 
tan gran que ha d’experimentar el jugador per completar-lo. 
Les arts marcials mai havien estat tan ben simulades en un joc 
on cada acció i estratègia importa. Si us agrada repartir cops de 
puny i puntades de peu per tot arreu, aquest és un videojoc que 
gaudireu de valent! Tanmateix, un petit avís d’algú que l’ha pogut 
passar: «L’atac més oportú ve després d’una bona defensa».

sinopsi

Dificultat

Jugabilitat

Gráfics

personatges

ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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